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LA PURÍSSIMA
Ja  queda poc de l'antiga fira de 

la Puríssima que, de caràcter fona
mentalment ram ader, es repartia  
per les places de la v ila , vacú a la 
P laceta, porcs a l Planet i torró al 
Prat.

Avu i, tot i la presència de vacú i 
m aterial ag ríco la , ha prés, més 
av ia t, el caire d'una petita fira de 
mostres que per qüestions d 'escala 
potser no acab a  de tenir una im at
ge prou a ca b a d a . L'edició d'aquest 
any s'ha caracteritzat per la p lan
tada dels ram aders en reivindicació 
de millors preus i per la primera ne
vada de l'any.

M algrat tot, ens felicitem i fe lic i
tem els esforçats o rgan itzadors per 
fer possible un any més aquesta 
mostra de l'activitat econòmica i cul
tural de la Vall.

UNA FIRA
Els dies 6 i 7  hi va haver ball al 

Pavelló, el prim er am b el conjunt 
C lau de Cinc i l'endemà am b l'o r
questra M arave lla .

Un altre any s'ha fet palés el de
sentès de la joventut d'aquests balls, 
a ls quals, temps enrera , s'hi troba
ven fins a tres generacions, essent 
aquesta característica —generado
ra de nostàlgies i com entaris— uns 
dels seus miïlors alicients.

Per a b a lla r  i re lacionar-se , les 
discoteques han prés definitivament 
el relleu, i sense la presència d'un 
conjunt o grup autènticament mobi- 
litzad o r per a l jovent, no hi ha g a i
re res a fer.

UN BALL
Un bon ambient hi va haver al 

ball de dissabte dia 8 , anim at per 
l'orquestra Mongrins. L'elecció de la 
pubilla de la Vall bé s'ho va lia .

Com petien, per L lanars M aria  
B lanch, per V ila llon g a  M aria  Do
lors M onturiol, per Setcases N úria  
V ila , per Sant Pau Teresa Plana , per 
Molló Susana So lé , i per Cam pro
don A nna M aria  S a a v e d ra . L'elec
ció no va ésser senzilla , sembla que 
hi va haver em pat, noves votacions 
i desem pat. Finalment ja tenim pu
b illa  per a tot un any, A nna M aria  
S aaved ra  de Cam prodon. Enho
rabona .

UNA PUBILLA



Un Pont nou?
N,I o ens sembla pretenciós voler continuar la tradició periodística de la Vall, iniciada a primers del 
segle amb «LA CO STIN YO LA», «LA FONT NOVA», «LA MUNTANYA» o «EL M UNTANYENC».

Quan iniciem la dècada que ens porta a l'any 2000, és normal que els habitants de l'anomenada 
Alta Vall del Ter volguem retrobar-nos amb l'edició d'un nou òrgan d'expressió allunyats dels petits ce
nacles habituals, massa cofois en les seves pròpies i peculiars perspectives personals.

Ens uneix per tant, amb els que varen iniciar l'edició d'informatius de la Vall, la defensa dels interessos 
de Camprodon i de la seva comarca, com ells manifestaven en els frontispicis de les seves capçaleres. 
Els problemes de la Vall i del conjunt dels seus habitants seran la nostra principal preocupació informati
va, i ho farem conscients que, gairebé sempre, la seva solució està del tot allunyada de la visió que es 
té des del calidoscopi personal de cada grup o capelleta.

En la cruïlla entre el Ter i el Ritort es fa precís fer sentir la informació i l'opinió d'un òrgan d'expressió 
amb criteri independent que vol fer públics els estats d'opinió de tots els sectors de la Vall amb objectivi
tat i normalitat.

«EL PONT NOU», l'informatiu de la Vall de Camprodon, obre amb aquest primer número les seves 
pàgines a tots aquells, nadius o foranis, preocupats pel futur de la nostra petita comarca. Pagesos, boti
guers, treballadors i menestrals, podran expressar des d'aquestes pàgines els seus punts de vista, sense 
por a ser mediatitzats.

Les comunicacions de la Vall, ja sia amb la Garrotxa o la més futurista amb la Vall de Ribes, o les 
tradicionals amb el Conflent i el Vallespir, el paper que hem de jugar en el marc més global de la comar
ca del Ripollès, el tipus de desenvolupament terciari i turístic que cal enfortir entorn a la neu i els esports 
d'aventura, més avui quan es veu modificat el tarannà tradicional dels nostres visitants amb clar aug
ment de la gent més jove, els problemes dels nostres ramaders, el problema urbanístic i els que se'n deri
ven, la defensa del nostre entorn natural, que no podem acceptar de cap manera que es malmeti, i dels 
nostres costums i tradicions, i l'afirmació rotunda i sincera de la nostra catalanitat, volen ser els eixos 
de treball del nostre projecte informatiu. El Pont Nou, a l'ensems que el monument, més que nou, vol 
establir un pont de diàleg a la societat que li dóna sentit. Amb independència però oberts a tots, espe
rem no defraudar-vos.
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notícies de la vall

S'INAUGURA  
«LA ROTONDA»

Ha fin a litza t la construcció de la 
nova rotonda, que regula el trànsit 
a l'encreuament del carre r Fre ixe
net, la carretera cap a Molló i el b a 
rri de Can Pascal. Encara no està 
clar, però, quina serà la solució per 
controlar el creuament de vianants

cap a l'Esco la  de 2 a . e tap a ; un se
màfor o un pas subterrani són a lgu
nes de les opcions que es comenten.

URBANITZACIÓ PASSEIG 
DE LA MURALLA

Amb polèmica i denúncia de 
l'oposició , han començat les tan ne
cessàries obres d 'u rban itzac ió  del 
passeig de la Muralla-Torre del Coll.

Per aquest motiu el G rup  M unici
pal Socialista ha ad reçat una carta 
a tots els veins afectats que repro- 
duim a continuació.

Benvolguts senyors,

Ens p lau  adjuntar e l d a rre r núme
ro de «Cam prodon,  Fulls d 'In form a
ció M unic ipa l» , a ix í  com còp ia  de  
le s  q u o te s  d e  le s  c o n tr ib u 
cions especials p e r  les obres d 'u rb a 
n ització  d e l Passeig de  la  M ura lla  
i Torre d e l Coll.

Com saben , la  nostra po sic ió  és 
contrària  a aquestes quotes, ja  que  
entenem aue degut a la m ala g e s
tió de l'A lca lde  i d e l G rup  d e l C iU  
vostés han de p a g a r  molt més de l 
que els pe rto ca .

En la pub licac ió  adjunta fem p ú 
b lica  la nostra po sic ió  sob re  aquest 
tema.

Per aquest tema i p e r  tot a llò  que  
considereu oportú  sàp iguen  que es
tem a la seva disposició .

CLUB DE TENNIS: 
NOU RESTAURANT

Recentment s'ha inaugurat el Res
taurant Bac de Sant Pere, al Club de 
Tennis Cam prodon. El nou restau
rant, obert al públic en genera l, és 
a l'hora G a le r ia  d 'Art i Bar-pub. 
Fins el d ia 6 de G ener s'hi exposa 
una co l·lecció  de pintures i gravats 
de Pere Barn io l.

Un bon lloc per p assar una esto
na ag rad a b le , menjant, escoltant 
música o xerrant.

VALLTER: 
COMENÇA LA TEMPORADA

Després de les primeres nevades, 
aquests any l'estació d'esquí de la 
nostra comarca ha pogut encetar la 
tem porada ben av ia t.

D 'altra banda ja s'han iniciat les 
obres per la instal·lació d'un nou te- 
lecad ira i s'espera que fin a litz i l'es
tiu vinent.

CONFLICTE A L'ESCOLA

Els alumnes de 8è. d 'E .G .B . de 
l'Esco la  de Cam prodon no estan 
d'acord amb la decisió que ha pres 
el Claustre de professors de no p e r
metre enguany fer el viatge de fi de 
curs a les Illes.

Els mestres volen im posar un v ia t
ge cultural a París, mentre que els 
nois i noies prefereixen ce leb rar la 
fi del curs a les platges b a lears . Tot 
a ixò  ha creat un cert enfrontament 
entre pares i professors.

CENTRE 
PER A LA GENT GRAN

La fundació G erm ans V ila-R ie ra  
ha acordat la creació d'un casal per 
a jubilats i pensionistes amb la in

tenció de satisfer les necessitats 
d'aquest col·lectiu i de promoure ac
tivitats i serveis molt diversos.

GOLF: 
CONTINUEN ELS PROBLEMES

L'acomiadam ent de l'encarregat 
del Club de G o lf ja va provocar 
po l.lèm ica . A ra , la Direcció G en e
ral d 'U rban ism e ha aco rdat infor
m ar desfavorablem ent la sol.licitut 
del club per a la insta l·lac ió  de la 
casa-club i del m agatzem  de m a
qu in ària .

PARALLAMPS RADIOACTIU
Segons una informació publicada 

recentment a l d ia ri La V angu ard ia , 
un dels molts parallam ps radioactius 
que hi ha a Cata lunya i que cal e li
m inar es troba a Cam prodon. Su
posem que es tracta del parallam ps 
ubicat a l'Erm ita de Sant Antoni. Si 
es confirma aquest fet, els correspo
nents responsables haurien de pro
ced ir a la substitució d'aquesta ins
ta l·lac ió .



notícies de la vall muntanya

FIRA DE LA PURISSIMA
Com cada any, va tenir lloc durant 

els dies 8 i 9  cfe Desembre la Fira 
de la Puríssima al Passeig M aristany 
de Cam prodon. La Fira compta 
amb la co l·laboració  del Consell co
marcal del R ipollès, la Diputació de 
G iro na i la G enera lita t i constitueix 
un espai obert a tota l'economia de 
la com arca.

DIVENDRES,
28 DE DESEMBRE

MI PIE 
IZQUIERDO

de Jim Sheridan.Basada en la història real de Christy Brown, 
jove amb una paràlisi cerebral. Óscar al millor actor i millor 
actriu secundària d’enguany.

FI DEL PRIMER TRIMESTRE 
DEL CINE-CLUB

Amb l'exhibició de la pel·lícula de 
Jim Sheridan «Mi pie izqu ierdo», 
guanyadora de dos O scars , fin a lit
za  amb èxit el prim er trimestre del 
C in e-C lub  de C am p ro d o n . Els 
am ants del cinem a, però, podran 
continuar assistint a aquestes ses
sions dels divendres a la nit que, fins 
a ra  ens han ofert bones pel·lícu les 
com «Cinema Parad iso» o «O tra 
M ujer», entre d'altres.

DEFENSA DE LA LLENGUA
Un grup de la Vall de Camprodon 

ha fet a r r ib a r  a la nostra redacció 
del següent document que, pel seu 
interès, reproduim literalment:

EN  D EFEN SA  DEL CATALÀ

La llengua pròp ia  de Catalunya és 
el català. Però comparteix,  p e r  llei, 
l'oficialitat amb el castellà. A ix í, a Ca
talunya hi ha una llengua p ròp ia , e l 
català, (no ens oblidem de l'aranès, 
que és la llengua pròp ia  de la Val 
d'Aran) i duesllengües oficials, e l ca
talà i e l castellà.

Aquest bilingüisme, que havia de 
ser la solució p e r  als mals que patia  
el català i la normalització ae l seu ús, 
després d'uns quants anys de rodat
ge ens atrevim a dir que no ha estat 
la solució que n'esperàvem. A l  contra
ri, aquest bilingüisme ha perm ès la 
consodilació de l castellà entre nosal
tres mentre que ha fet recular ostensi
blement l'ús habitual i quotidià de l 
català.

Cada vegada som més pocs els mo- 
nolingües catalans i cada vegada són 
més els monolingües castellans i els 
catalans que canvien la llengua quan 
el seu interlocutor els pa rla  en caste
llà malgrat saber que entén e l cata
là. I a ixò ens dol.

Aquest contacte llarg i perllongat 
amb el castellà i e l ba ix percentatge  
de catalanoparlants actius també ha 
produït que e l català estigui immers en 
un procès flagrant de degradació que 
pot portar-lo a mig termini a convertir
se en una mena de dialecte de l caste
llà, això és, a la seva desaparició com 
a llengua.

Per tot això, volem apuntar alguns 
punts que creiem interessants indepen
dentment de la política lingüística que 
portin i que pensin porta r les institu
cions: S i parlem  sempre en català, a 
tothom i a tothora, a més a més 
d'exercir un dret ben nostre, donem  
l'oportunitat de millorar-lo a qui l'està 
aprenent i d'entendre'l a qui encara 
no l'entén, encara que no vulgui 
parlar-lo.

Els qui ens volen fer creure que 
dirigir-nos sempre en català a totes les 
persones que viuen a Catalunya pu
gui ser una falta d'educació, més aviat 
manifesten una falta de respecte/soli
daritat envers nosaltres, en no voler 
aprendre i com partir la nostra llen
gua. És molt important que si estàs 
d'acord amb aquestes reflexions no et 
limitis a pensar «això està bé» o «te
nen raó».

Posa-les en pràctica i adreçat sem
pre  en català a tothom.

Un grup de la Vall

B lljg lli

kbL PONT MOV

• ESTEVE A M IG Ó  ¡ PALÉS
D'antiga família estiuejant a Camprodon, 

té 52 anys, és metge pediatra i està profun
dament arrelat a la Vall. Incansable trepit
jador de cavernes i fondalades, ens acom
panyarà, d'aquí endevant pels indrets més 
inesperats.

Sovint els amants de la muntanya 
ens sentim més fàcilment atrets pels 
indrets que, perquè són més altero- 
sos i difícils d 'assolir, o perquè gau
deixen d'una situació estratègica, 
han esdevingut mítica o més popu
lars, àdhuc entre els ambients no es
trictament muntanyencs.

M assa vegades oblidem , o fins i 
tot ignorem , infinitat de racons pro
pers i fàcilment accessib les; incone- 
guts paratges, petits parad issos a 
voltes no massa allunyats de les co
rrues que setmana darrera setmana, 
omplen carreteres i camins assetjant 
la pau d'uns llocs que han perdut 
una mica aquell regust que els donà 
la fam a.

Per mitjà d'aquestes pàgines ens 
plaurà convidar-vos a aprofundir en 
el coneixement del nostre paisatge, 
de les encisadores va lls que manen 
les seves aigües a l Ter i a l Ritort 
abans que ambdós es fonguin en un 
silenciós bes sota l'ombra del Pont 
Nou. Cam inarem  pausadam ent en
tremig d'ombres i c laro rs, de cants 
i silencis, i amb la sentor de la terra 
im pregnant el més pregon del nos
tre ésser.

Desitgem doncs que «EL PO N T 
N O U »  contribueixi a que tots ple
gats estimem encara més aquest pe
tit però meravellós racó del nostre 
país.

Esteve A .P .
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x a r r e m  a m b :

LL P

Jo se p  Ju n c à ,
en Pitu de la  Popa

Electricista de professió i po
lític per convicció. Militant 
del PSC de Camprodon. 
Formà part de l'Ajuntament 
durant el mandat socialista. 
Posà en marxa el Nou Plà 
General d'Urbanisme. Avui 
més lluny de l'Ajuntament es 
mostra tal com és.

—  Com va ana r la form a
ció d e l p rim er a juntam ent 
socialista a Cam prodon?

— A ls anys 7 0 , a ls finals del fran
quisme, hi havia un sentiment nacio
nalista i es van an ar configurant dos 
grups polítics a l poble: un de socia
lista i l'a ltre convergent. Però de fet 
no hi havia  grans diferències ideo
lògiques entre aquests dos grups. El 
grup socialista era més nombrós i el 
poble ens veia com una m illor sorti
d a . A ix í doncs vam an a r a les 
eleccions.

A bans d'entrar a les eleccions ens 
vàrem reunir en un Bar de Cam pro
don i una persona, de la qual no 
diré el nom, que volia fer d'home 
bo, ens va intentar vendre una pro
posta. Va dir-nos que les llistes s 'ha
vien de fer abans i que a Cam pro
don hi havia  d 'h ave r tres persones 
d 'U n ió  de Centre Dem ocràtic, qua
tre de Convergència i quatre dels 
Socialistes, i que dels d 'U C D  hau
ria de sortir-ne l'a lca ld e . Evident
ment vam rebutjar la proposta.

A ix í  doncs, vàrem a n a r a elec
cions i se'ns va votar molt més dels 
que ens pensàvem . No pensàvem 
sortir. Vam com ençar a governar 
sense cap mena d 'experiència .

—  Q u in a  cre u  q u e  é s  
l'aportació  m és im portant 
de la gestió socialista a Cam
p ro d o n ?

— Jo  penso que va ser el canvi de 
relació entre els ciutadans de Cam 
prodon i l'Ajuntament. Els ciutadans 
varen veure molt més a prop el seu 
Ajuntament. A bans una persona en
trava a l'Ajuntament amb una certa 
reticència i l'a lca ld e  i la seva gent 
eren vistos com si fossin autoritats i 
no gent que estaven gestionant un 
bé públic.

D 'altra b an d a , els socialistes vam 
poder ap lica r uns criteris que ja ve
nien de temps. No eren ordres de 
partit ni molt menys, ja que van 
ap licar-se  a molts Ajuntam ents. He 
de d ir que jo no sóc un home de 
partit, no sóc una persona molt lli
g ada al partit. Sempre he fet el que 
m'ha donat la g a n a . M ilito en un 
partit perquè en aquells moments 
s 'havia d'escollir una opció i perquè 
hi sóc a f í ideològicament però si em 
diguéssin el que he de fer ja me 
n'ha uria anat.

Crec que la posada en m arxa en 
aquells moments del Nou Pla G ene
ral d 'U rbanism e va ser l'aportació
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més important de la gestió del go
vern del PSC  a Cam prodon. Fins 
aleshores hi havia  uns criteris total
ment arb itraris , que donaven tota la 
potestat a l'a lca ld e  i, com que l'a l
ca lde no era elegit pel poble, ja es 
pot deduir com funcionaven les co
se s ... Crec que hi havia  una cultura 
equivocada de la propietat p riva 
da . Penso que hi ha d 'haver una cul
tura d'interessos col·lectius d 'una 
població  i no d'interessos ind iv i
duals sobre la propietat p rivad a . 
Per això  el Nou Pla d 'Urbanism e va 
ser un canvi important perquè po
dia configurar una nova manera de 
veure les coses entre els habitants 
del poble.

—  A quest Pla encara és vi
gent. Com creu que s'està  
g estionant actualm ent?

— Jo  penso que el Nou Pla d 'U r
banisme ha sa lvat força Cam pro
don, però no la resta de la V a ll, de 
l'especulació i d'un creixement sa l
vatge. Crec que Cam prodon és el 
lloc de la Vall on hi ha més qualitat 
de vivendes.

Penso que el Pla s'està complint en 
un 80  per cent. Moltes vegades en
cara passen a davant els interessos 
ind ividuals i no es defensen els in
teressos de la població .

—  Perquè e l PSC va perdre  
les eleccions e l 1987?

— En prim er lloc perquè la gent

jo no sóc un 
home de partit

que se'n cu idava se'n va cansar. Jo  
particularm ent m'hi vaig crem ar 
molt. Jo  tinc una professió i les ho
res que perdia ningú me les fe ia .

A  més, hi va haver una crisi eco
nòmica molt forta a tot el país que 
a Cam prodon va a rr ib a r  cap el 
1986 . Van caure moltes empreses 
de la V a ll: M onturiol, M onells, Es- 
tab ane ll, G iro nès, Leofe, Ju an o la , 
etcèteca, i altres empreses van per
dre moltes hores, com B irb a . No 
anava bé ni Vallter, que va patir una 
mena de fa llid a . L'economia de tota 
la Vall de Cam prodon b a ixa v a , 
igual que a la resta del país.

Els comerciants de Cam prodon, 
que són els qui bàsicament configu
ren l'opinió del poble, estaven can
sats d 'aque lla  tristor i la van asso

c ia r a la gestió del govern socia lis
ta . Com que l'opinió dels com er
ciants de Cam prodon s'assem bla 
més a la ideologia convergent, Con
vergència va guanyar les eleccions, 
i molt claram ent.

—  Q uè faria actualm ent si 
estigués a l'A juntam ent?

— L'única cosa que fa ria  de més 
seria buscar gent amb inquietuts 
que expliquessin la gestió de l'A jun
tament, per exem ple a través dels 
mitjans de comunicació locals. Crec 
que avu i és necessari fer partic ip ar 
i debatre els temes entre la gent del 
poble.

—  Com valora la gestió de l'ac
tual alcalde, Domènec Pairó?

a Camprodon hi 
ha caciquisme

— Jo  penso que és una persona 
de bona fe, una bellíssima persona, 
però com a polític li fa lta  criteri. 
Q ualsevol persona que tingui un 
càrrec públic ha de tenir en compte 
que sempre hi ha uns ad u lad ors , 
aquells que et diuen que ho estàs 
fent molt bé perquè, és clar, hi tenen 
uns interessos particu lars.

Crec que l'a lca lde  no té a d a rre 
ra una gent amb pes polític i amb 
criteri i penso que està una mica a 
mans del poder econòmic local. A c
tua d'una forma populista. Es el 
senyor «si, si» , quan un governant 
el que més ha de d ir és «no». No 
es pot a n a r dient a tothom que si. 
Si una persona dem ana una cosa

3ue per llei no pot ser, se li ha de 
ir «no, no», sentint-ho molt. A ixò  

treu vots, evidentment, però s'ha de 
fer a ix í . El govern actual sempre es 
mou en funcions electorals.

Penso que l'a lca lde no té uns pro
jectes polítics clars i que es mou una 
mica «a salt de m ata», és a dir, a 
veure què surt. D 'a ltra banda crec 
que ha aconseguit poca inversió pú
blica a Cam prodon. S 'h a  deixat 
portar per la política de les petites 
subvencions i a ixò  li ha impedit 
aconseguir les grosses.

—  Vostè que té una feina  
particu lar i que al m ateix  
tem ps ha fet de polític,  creu  
que són com patibles aques
tes dues activitats en un p o 
ble com Cam prodon?

— Jo les vaig passar molt magres. 
Jo  era Regidor d 'U rbanism e i tenia 
una feina particu lar re lacionada 
amb el món de la construcció. Es 
una situació difícil perquè has de dir 
que no a persones que després et 
podrien donar feina a tu, i tu vius 
d'aquesta fe ina . És com una contra
dicció.

—  Pensa que encara hi ha un 
cert caciquisme a Camprodon?

— S í, degut a la pròpia configu
ració del poble. A  Cam prodon fa l
ten capes actives de la societat que 
evitarien que els interessos s'encar
rilessin sempre cap al mateix sector. 
Hi ha una sèrie de professions libe
rals que no hi són i que són molt im
portants per qualsevol societat. El 
poble té una configuració que pas
sa dels petits comerciants a ls grans 
industrials. No hi ha un entremig.

—  Vostè podria  se r  ¡'alter
nativa, de cara a les p ro p e
res eleccions m unicipals?

— Penso que no. Jo  vaig fer la 
meva feina i crec que ha de passar- 
hi molta altra gent per l'Ajuntament. 
A  més, crec que no és bo tornar a 
c rear una dinàm ica d'enfrontament 
entre partits.

Actualment no té sentit. Aquesta 
idea s'hauria d 'anar difuminant per 
donar lloc a una conjunció d'interes
sos, ja que no som pas tan diferents 
els uns dels altres.

—  Quins creu que haurien  
de se r  els principals p ro jec
tes del p ro p er A juntam ent 
de Cam prodon?

a l'alcalde 
li falta criteri

— El més important és potenciar 
el turisme de qualitat. Crec que és 
l'ún ica form a de sa lva r aquesta 
com arca.

Si hi ha qualitat de v ida sempre 
hi haurà una sortida econòmica per 
la Vall.

El tema del medi ambient tampoc 
no s'ha de descuidar i s 'hauria  de 
tenir en compte, per exemple quan 
es talen arb res. A  més, s 'hauria  de 
com pletar el desviam ent. Jo  parti
cularment crec que no perjud icaria 
els botiguers.

Penso que s'hauria  de fer una 
gran zona comercial a Cam prodon, 
no només el c a rre r  V a lè n c ia , 
recolzant-se en el triangle de les tres 
p laces.
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L'ESCOLA, UN PUNT PER A LA REFLEXIÓ
PER G ASPA R V ILA  i T E IX ID O R

Q uan les darreres notes d 'escalfor d 'aquells estius 
arribaven  a la V a ll, quan el poble retrobava la calm a 
d'aquells mesos més o menys moguts, i els dies d e ixa 
ven la seva lluminositat una mica més av ia t cada d ia , . . .  
les portes de l'escola començaven a obrir-se de bat a 
bat.

Aquelles parets que havien viscut la calm a en aquells 
mesos d'estiu, tornaven a sentir el rebombori de la quit
xa lla . El curs com ençava una vegada més. Les herbes 
del pati que havien crescut porugam ent en la ca lm a, 
sabien que la seva fi estava arrib an t. Tot aquell munt 
de petites, i no tan petites, sabates tornaria a a ixe ca r 
la p o ls ... l'escola tornava a sentir el seu cor bategar.

Primer la grogor de les fulles de tardor, després les 
blanques nevades de l'h ivern , aquelles fabuloses ne
vades que tots tant esperàvem , i que tant desitjàvem . 
Els nostres trineus estaven a punt per llençar-se de les 
fa ldes de les muntanyes. Més tard la p rim avera , amb 
el seu verd i els seus dies que s'a lla rgaven  reposada- 
ment, donava pas a noves activitats per a nosaltres. 
Uns dies, el nostre lloc de trobada eren les vores dels 
rius, d 'altres la Costinyola o Sant Antoni, d 'a ltre s ... I 
mica en mica la c la ro r de l'estiu tornava a b rilla r a la 
nostra V all. El curs esco lar tornava a tocar la seva fi. 
L'escola trobava de nou el repòs i la ca lm a. Les seves 
parets sentien una vegada més la bu ido r... la qu itxa
lla retrobàvem les vacances d'estiu.

Quants de nosaltres hem recordat en no poques oca
sions, aquelles bones estones d'escola i de carrer. Per
què per a tots, d 'una m anera o d 'una a ltra , e lla  ha 
complert un espai important de la nostra infantesa.

Avu i, on el temps ja ens diu que a llò  pertany al p as
sat, encara podem veure la nostra esco la . E lla  sempre 
ha estat a l là , sempre ha esperat una tardor per sentir 
de nou el seu batec, sempre li ha a rrib a t un estiu per 
retrobar la ca lm a ,... E lla  na seguit, ha continuat,... ella 
no s'ha envellit.

Moltes són les novetats i canvis que han passat pel 
nostre davant, ja sigui en el petit espai del nostre po
ble, ja sigui en la nostra terra c a ta la n a , ja s ig u i... Tot 
ha evolucionat, tot ha canviat. L'escola, no s'ha que
dat al marge d'aquests canvis, d 'aquesta evolució, ha 
volgut sentir-se sempre present, a l d ia . Ha remodelat 
les seves estructures, les seves tasques, la seva o rg a
n ització ,... sempre pensant que no es podia quedar en
rera. Els alumnes del seu present, són el futur, el dem à.

Recordar el passat, és quelcom que omple les tertú

lies, la sobretaula d'un sopar d'amics, i les vetlles d'una 
nit d 'h ivern . Però allò  és el re co rd ,... la realitat és el 
present.

El present som nosaltres, l'a vu i, i am b ell la nostra 
esco la . És en e lla  que ens cal treba lla r. La tasca que 
té encom anada és massa important, com per no donar- 
li el seu just va lo r

Hem de fer que l'escola sigui el lloc on el nen trobi, 
d ia darrera  d ia , la il.lusió , les ganes de seguir ende- 
vant. Q ue el seu món, amb les peculiaritats que corres
ponen a cada una de les seves etapes, trobi en cada 
moment una resposta que l'encoratgi a seguir end a
vant. Q ue aquell «entrebanc» no sigui altre cosa que 
una experiència per ajudar-lo  a vèncer amb més fa c i
litat d 'a ltres que trobarà .

L'essència de tot, quasi podriem resumir-la en una 
p arau la : il.lusió. La tasca de l'escola, la de pares i mes
tres, és la de mantenir el caliu d'aquesta il.lusió , vetl
lant sense p a ra r perquè a les brases no els hi falti mai 
l'oxígen.

Tots p legats hem de treb a lla r perquè quan l'a rb re  
de la infància colpegi el sostre de l'adolescència i la 
joventut, tingui les arre ls ben clavades a terra i el tronc 
prou gruixut com per ag uan tar el ram atge del nou 
nome o dona que s'està formant

Pares i mestres, sabem que aquesta tasca no és gens 
fà c il, que moltes vegades tenim la sensació de no
aconseguir-ho. El prim er pas és no perdre aquest co-

stre treball e 
>bjectiu, ( 

jq u í m'estic i
professionals que treballen en el Centre), són tasques

ratge, és sentir aue el nostre treball el fem en equip,

3ue perseguim el m ateix objectiu, que les tasques que
ij u u  a terme l'escola (i aq u í m'estic referint a l'equip de

que necessiten del reforç i el recolsament de vosaltres, 
pares. El nen necessita p a lp a r la relació de pares- 
mestres. Necessita veure que aquesta il.lusió  la sentim 
plegats.

L'escola de ixa sempre les seves portes obertes per
què aquesta il.lusió  entri i surti sense p a ra r ,. . .  de casa 
a l'esco la , de l'escola a c a s a ,. . .  i junts hem de vetllar 
perquè no s 'apagu i. Si s 'a p a g a , i no la podem tornar 
a encendre, el nostre objectiu no s'haurà aconseguit, 
haurem fracassat.

Fem que el nen i la nena d 'avu i, home i dona del 
dem à, guardi en el seu record, no sols el bon regust 
de la seva in fànc ia , sinó també aquell a lè  que l'escola 
li va donar, per poder descobrir nous camins i testar 
altres horitzons.

G ASPA R V ILA  i T E IX ID O R
neix el maig de 1955 a Molló. Fa 
el magisteri a l'Escola de Forma
ció Professional de Girona. Està
7 anys a França com a professor 
de l'Institut Espanyol d'Em igra
ció. Actualment és membre de 
l'equip de direcció del C. P. Dr. 
Robert de Camprodon,

u
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EL PREU QUE N'HEM DE PAGAR
PER JAU M E IG LES IA S  i SO LÀ

r a  uns dies, a prim era ho ra , presenciava la sortida 
de l'anom enat autocar dels estudiants i vaig quedar 
sorprès de la quantitat d 'adolescents que se n'anavan 
cap a R ipo ll, a l'lnstitut o a l co l.leg i de les monges. 
Una munió, i eren només una part dels estudiants que 
hi ha a Cam prodon ¡a que e¡s universitaris no tenen 
la sort que la Universitat estigui a tret d 'autocar d ia ri.

El record personal d'uns anys passats en que la so r
tida m atinera dels dilluns amb son, els llençols engan
xats i el desig de quedar-se a casa presidien el silenci 
sorollós d'un reduït grup d'estudiants que retornava a 
la ciutat.

A quella  im atge, i, circumstàncies personals emocio
nalment sensibles, varen despertar en el meu interior 
sentiments de so lidaritat amb aquell grup d 'ad o 
lescents.

Q uants d 'aquells nois i noies a l'a ca b a r els seus es
tudis de grau mig decid iran fer el salt a un ensenya
ment superior lluny de casa?.

Q uants d'ells decid iran quedar-se a casa ab an d o 
nant els estudis, i fins i tot els secundaris?

Quants hauran de quedar-se, m algrat el seu desig 
i capacitat, per no poder assumir-ho econòmicament?

G airebé segur que només un petit grup de tota aque
lla munió d'adolescents faran  el cam í cap un ensenya
ment especia litzat.

A lguns ho faran  convençuts, per propia decisió, que 
la formació, cultural i personal, universitària és impres
cindible per a la promoció professional.

A ltres , ho fa ran , esperonats pels seus pares que 
creuen que han d 'aconseguir pels seus fills el millor 
cam í possible, i, creuran que la Universitat serà el mi
llo r cam í de promoció professional i ascenció social i 
no els de ixaran  opció a la decisió pròpia

Un altre grup, possiblement, buscarà el cam í de la 
gran ciutat sense saber massa bé el que volen trobar-hi.

Atrets, com adolescents que són, per les llums de la 
gran ciutat, embadoquits per tot el que fascina inter
mitentment la gent: els anuncis, els teatres, els cinemes, 
les d iscoteques... i possiblement, com a excusa per a 
poder e scap ar de la rutina d ià ria  que ells creuen un 
tub sense sortida. An iran  atrets, com el peixos per la 
llum, cap a la ciutat, sense saber massa bé que hi 
busquen.

En sortiran que tindran curiositat i qualitats per 
l'estudi.

A rrib a ran  a desenvolupar una professió, am b profit 
i distinció. Faran la seva feina bé i am b interés. Uns a l
tres seran un simple producte de la fantasia dels seus 
pares i de la im aginació  dels seus fam ila rs , no senti
ran la més lleu atracció  per l'estudi i els seus misteris. 
Errats en el seu cam í poden a c a b a r uns estudis que no 
els importin ni els interessin, que no arrib in  a entendre 
m ai, i quedar literalment desarre lats . Q ued aran  com 
a plomes al vent, flotant enmig de coses confuses.

Fagin el que fag in , tant se va l. Tot aquell grup d 'ado
lescents han començat ja a p a g a r un elevat preu, ob li

gat per les mancances a casa nostra: la forçada emi
gració  cultural.

Comencen una etapa de la seva v ida en que la so
cietat que viuen els ob liga a l trencament, de petites 
arre ls a l començament, com a preduli del que els ca l
drà fer més endavant.

A prenen , que per a sobreviure culturalment i d ispo
sar dels instruments necessaris per a desenvolupar ple
nament la seva pròpia personalitat els caldran esfor
ços que comencen per un distanciament de les seves 
fonts de v id a . El petit món on viuen no els permet créi
xe r culturalment.

Per a ixò  comencen la prim era em igració : la cultural.
A ca b ad a  aquesta fug id a , fo rçad a , alguns tornaran 

a casa per voluntat i decisió pròpia perquè creuran que 
el seu cam í està en les seves arre ls . Potser que trobin 
el que busquin i alguns recuperin el temps perdut.

A ltres , els que no haguin encarat la seva v id a , po
den cam inar cap a la més dolorosa i im placab le me
diocritat: cap al sonambulisme massiu.

Els que decideixen fer un pas més agosarat, i, afron
ta r noves experiències de form ació personal, hauran 
de p a g a r encara un preu més elevat: hauran de fo r
mar part del grup dels emigrats forçats per la professió.

D'aquests n'hi hauran que, per circumstàncies per
sonals o qualsevol a ltra  trencaran de m anera definiti
va amb les arre ls de la seva v id a , del seu país. Poden 
convertir-se en un d 'aquells engominats que s'autoa- 
nomenen ciutadans dels món. C iu tadans de l'erm . Per 
alguns, trasncorren anys sense adonar-se que els pas
sa però a mida que consumeixin dies del seu compte 
vital privat s 'adonaran que no pertanyen a una classe 
p riv ileg ia d a .

Pertanyen a la societat que prima el gragarism e 
col.lecitu enfront d 'una v ida in d iv id u a litzad a . Potser 
que ja no puguin a r r ib a r  a recuperar el temps perdut.

A ltres seran conscients i m antindran intactes les se
ves vivències personals.

V iuran els seus records més profunds amb tota la in
tensitat. Seran aquells que podran recuperar, en qua l
sevol moment, la seva pròpia identitat perquè mai no 
l'han perduda.

Em igrar, arrancar-te  de les teves fons de v id a , 
trasplantar-te d'una manera fo rçada , és un trencament, 
sovint, dur i amb repercusions individuals i col·lectives. 
Personals, fins i tot, en aquells que son capaços de con
servar la seva pròpia identitat en les condicions més 
negatives. La col·lectivitat se'n resent en haver de pres
cindir de membres capaços de donar-li v ida i futur

És el preu que p ag aran  molts d 'aquells nois i noies 
que se n 'anavan a Ripoll aquell matí. Es el preu que 
p ag aran  alguns i aquest nostre petit país. País cap aç , 
a l'hora de m arg inar tots els que no viuen o no tenen 
possibilitats d 'accés a l'ombra de les fonts de cultura 
o de v ida professional.

País, centralista a l voltant de la gran ciutat, capaç 
de fer que molts dels seus fills puguin a c a b a r per viu
re en el més gran sonambulisme.

[ y m j v ' w r r i
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JAUME AMAT
DIRECTOR GENERAL DE CARRETERES 
DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA

— Fa deu anys que sóc Director G enera l de Carreteres, —no sóc el 
redactor del Plà G eneral de Carreteres, però el vaig d irig ir—, i es dóna 
la circumstància que la meva prim era actuació al front de la Direcció 
G eneral va ser la pavimentació de la carretera de Ripoll a Cam prodon.

Com totes les zo n es de m un
tanya, la Vall de  Cam prodon ha 
esta t com unicada am b les co
m arques veïnes p els  colls natu
rals, i p e l re co rreg u t que va 
obrin t e l riu Ter.

El cam í m és antic és  la «via  
Francígena» que e ra  la via Ro
m ana, que enllaçava e l Valles
p ir  am b e l Ripollès, a través de  
Coll d 'A res fins a trobar, ja  m és 
avall, e l Capsacosta  que era  la  
p o rta  a la G a rro txa .

L'altre n'és e l Cam í de  Cerda
nya  que  so rtin t d e l m a te ix  
«Pont Nou» s'enfila  cap a la Co
llada Verda p e r  b a ix a r a Ribes  
p e r  to rn a r a p u ja r  cap a Tosses 
I b a ixa r finalm ent a Puigcerdà.

I e l m és usual, pels que ens vi
siten d es de  B arcelona, e l que a 
tra vés de  la conca d e l Ter ens  
u neix  a Ripoll i d es de  Vic a la  
capita l d e l país.

A m untanya, e l p rog rés, sem 
p re  n'ha esta t lligat a l desenvo
lupam ent de les comunicacions, 
p rin c ip a lm en t v ià rie s , I p e r  
a ixò  ens ha sem blat d 'in terès  
p o d e r  p a rla r am b l'hom e que  
com anda les ca rreteres com pe
tència de  la G en era lita t de Ca
talunya, e l Sr. Jau m e A m at I 
Curtó, D irector G en era l de Car
re te res  del D epartam ent de Po
lítica Territorial i O bres Pú
bliques.

L'enginyer de Cam ins, Jaum e  
A m a t, fa a n y s  q u e  o cu p a  
a qu est cà rrec a l'adm inistració  
catalana. Parlar am b ell, és  
m anten ir una conversa  am b  
l'hom e que m és bé  co n e ix  les 
in fra e s tru c tu re s  v ià r ie s  d e l  
país. És una p erso n a  a fable, de  
conversa  fàcil i que no am aga  
que ocupar un lloc en tre  tècnic 
i polític, II facilita enorm em en t 
la seva  relació  am b e ls  m itjans 
inform atius. Ens rep, tot sa 
b en t, que les seves m anifesta
cions a p a re ixera n  en e l p rim er  
núm ero de «EL PON T NOU». 
A bans p erò  té m olt d 'In terès a 
rem arcar que no totes les carre
teres de  Catalunya són  de la 
G en era lita t I ho fa p e r  referir-  
se  a l'Inacabable agençam ent 
d e l tram  RIPOLL-RIBES, quines  
o b re s  só n  co m p e tè n c ia  d e l  
M OPU.

I
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Les comunicacions amb Vic i 
Barcelona

—  La Vall de Cam prodon  atrau  
p e r  la be llesa  d e l seu p a isa tg e  pi- 
rena lc un bon nom bre de  visitants, 
i acu ll un im portant nucli de  ciuta
dans d e l p a ís  que hi tenen la se g o 
na residència . M a lg ra t a ixò , enca
ra avu i l'a rrib a d a  p e r  carretera  a l 
sector més oriental d e l nostre Pirineu 
no és tot e l còm ode que se ria  desit
ja b le . N o  hi ha hagut una d e sp ro 
porció  entre les inversions a l'e ix via
ri d e l L lob rega t, que ha discrim inat 
l'e ix  d e l Ter?

— Jo  diria que avu i, les inversions 
entre els dos eixos comencen a es
tar equilib rades. Si sumem totes les 
inversions que ha fet la G enera lita t 
a la carretera des de Barcelona a 
Ripoll —que tot és tram de compe
tència de la G en era lita t—, veurà 
que s'han fet tantes inversions com 
des de M artorell a l Túnel del C a d í 
—que és igualment el nostre tram—.

estem subhastant 
les obres dels re
volts del coll de 

Tarradella

—  Q uines són les m illores p rev is
tes en la carretera  de  Vic cap  a la  
nostra Vall i quan s 'in ic ia ran?

— En la carretera que va de B a r
celona a Ripoll —¡a que des de R i
poll a Puigcerdà és del M O P U —, en 
aquest moment estem acabant el 
tram d'Autovia fins passat Centelles 
i anem a lic itar el tram fins a 
Centelles-Tona i Tona-V ic, am b 
l'id ea que d 'aqu í a l'any 92  a r r ib a 
rem fins a la cap ita l de l'O so n a . S i
multàniament també aquest any, 
subhastem ja les obres d 'ag ença
ment de les curves del Coll de Tarra- 
delles, és a dir, des del límit de la 
província de Barcelona, fins a rr ib a r 
a R ipoll. F ix i's  que ens saltem un 
tram intermig, que és el de les cur
ves d 'O r is , (com arca de l'O sona ) 
que ho arreg larem  l'any que bé, 
però si a ix í  ho fem és perquè el R i
pollès és com arca de muntanya, i 
com que aquestes com arques tenen 
un pla Esp ecia l, es va poder log rar 
a través del m ateix pla que es fés- 
sin abans aquestes inversions que 
les que corresponen a la Com arca 
d 'O so n a . Per tant, vol d ir a ixò  que 
el 92  arribarem  fins a V ic , el 94  fins 
a Ripoll i després, fins a Camprodon 
i el Coll d 'A res.

Lloc de so rt id a  del Túnel de B ia n y a  a l K . 14

' Ü ' . '■

El Tunel de la Vall de Bianya 
serà un fet l'any 1995

—  La Vall de Cam prodon sem pre  
ha esta m al com unicada amb la res
ta de  les com arques g iron ines, ja  
que la carretera  d e l C apsacosta  és 
deficient i p e rillo sa . E l President de  
la G enera lita t, a l in ic ia r la  seva te r
cera leg isla tu ra  va anunciar que e l 
Túnel de  la Vall de Bianya se ria  un 
fet aban s que s 'a ca b és e l seu m an
dat. En quin estat es troben els tre
ba lls d e l D epartam ent p e r  a  fer-ho  
p o ss ib le ?

— Es va fer el projecte de traçat, 
amb la corresponent informació pú
blica amb varis traçats alternatius i 
després es va ap rovar un d 'aquells,

Í>ensi que vàrem estudiar fins a 7  so- 
ucions diferents, i a ra  estem a la re

dacció del projecte constructiu per 
a poder-ho licitar. Com que aques
ta carretera forma part dels Plans 
de M untanya, ja hi ha prevista una 
financiació  que comença a l'any 
1992 , o sigui en aquell any comen
çarem a construir el tram que va de 
Sant S a lva d o r de Bianya a Sant 
Pau de Seguries, que comprèn el Tú
nel del C apsacosta , amb un pressu
post que fa dos anys era de 
2 .1 0 0 .0 0 0 .0 0 0  —de pessetes, però 
que ara d 'anar a licitar— ho anirem 
a p a ra r a 3 . 5 0 0  milions de pesse
tes. Tingui en compte, i a ixò  és im
portant destacar-ho que al afectar 
a com arques de muntanya, aques
ta carretera és ob ligatòria fe r-la , ja 
que no es pot ap rovar el pressupost 
de la G enera lita t sense la previsió

pressupostària corresponent. No es
tem doncs, davant d'una simple de
claració d'intencions, sinó d'un com
promís en ferm del govern. Aquestes 
dates que li dóno són, per tant, 
exactes.

—  I les exprop iacions, quan s'in i
c ia ran?

— A  mitjans del 91 comencarem 
les exprop iacions, ja que l'obra ha 
de com ençar l'any 9 2 , perquè el 
projecte de traçat ja està aprovat.

—  Sr. A m at, ens p o d r ia  exp lica r  
quin és e l traçat defin itiu?

— S'in ic ia  a la carretera com ar
cal 151 (Sant Joan-Cam prodon) a 
l'a ltura del Km. 14, en el lloc ano
menat «La P lane lla» , i a partir 
d 'aqu í per un túnel de 825  metres 
de longitud, surt a prop de la R ibe
ra de Sant Ponç i es d irige ix  cap a 
la Vall de la R iera de B ianya , per 
a n a r a en llaça r amb la com arcal 
153 (Sant Pau-O lot).

el 92 començaran 
les obres del 

tunel de Bianya
—  Es p o t anunciar una data  d e 

term inada d 'in ic i de  les obres i de l 
seu acabam ent?

— Començarem durant l'any 9 2 , 
i es pot a c a b a r durant els anys 94 
i 9 5 . Ja  que fins el 94  tindrem pres
supostats els 2 .1 0 0  milions, però 
com que costarà més, haurem de fi
x a r  una nova partida pressupostà
ria durant l'any 9 5 .



—  Fa p o cs d ies E l Punt, in form a
va que e l M O P U  invertiria 5 0 0  mi
lions en la carretera  d 'O lo t  a R ipo ll 
p e r  Vallfogona. Es contradiu aques
ta inversió de l govern central amb e l 
que farà  la  G enera lita t am b e l Tú
nel de  la  Vall de Bianya?.

— No, perquè aquesta inversió es 
refereix a la carretera d 'O lo t a R i
poll per Vallfogona, aquesta és una 
ca rre te ra  de com petència  del 
M O PU . Am b aquests 5 0 0  milions 
pensen simplement ag en ça r- la , ja 
que amb aquesta quantitat amb 
prou feina es pot pavim entar de 
nou, pensi que el paviment d'una 
carretera normal s'ha de com ptar 
en 1 5 .0 0 0 .0 0 0  el Km.

obrir la Collada Verda 
dependrà del Consell 
Comarcal del Ripollès

La Collada. Punt d'unió entre 
la Vall de Ribes i Camprodon

—  E l R ipo llès , té tres subcom ar- 
ques ben de fin ides : la  d e l B a ix  R i
po llè s , a  l'entorn de  la seva capita l, 
R ipo ll; i les Valls de R ibes i Cam pro
don. A questes dues Valls encara  
que tradicionalm ent conectades p e r  
la C o llada  Verda, m ai ho han estat 
a través de  carreteres m odernes. Fa 
temps que hom pa rla  de convertir en 
ca rre te ra  l'a n t ic  ca m í R a l d e  
Ribes a Cam prodon , a fi d 'ob rir no
ves perspectives de  desenvo lupa
ment p e ls  p o b le s  de les dues valls. 
Té previst quelcom e l Departam ent?

— De moment program at com a 
carretera no, però tinc entès que el 
Departament d'Agricultura té previst 
fer-hi inversions com a cam í de 
muntanya.

—  E l cert és que e l cam í d 'A b e lla  
a Pardines figura en e l llistat p ro v i
siona l de camins de  p o ssib le  inclus- 
sió en la xa rx a  v ià ria  en e l Pla G e 
nera l de Carreteres de  Catalunya. 
S i es p lan tegés la  seva obertu ra . 
Q uina Adm inistració hauria  de  fe r 
les ob res, i com es fin ancia ría? Està  
aquest tema damunt la taula de  la 
Direcció G en era l?

— Efectivament és a ix í. El fet que 
hi sigui és perquè en el Pla G enera l 
de Carreteres es va defin ir el que 
era xa rxa  bàsica v ià r ia  de C a ta lu 
nya, i es va d e ixa r per a definicions 
posteriors tot el que no és xa rxa  b à
sica, les carreteres que són de les Di
putacions i aquells camins que po
den p assar a ser carreteres. A ra  en

aquests moments estem fent la Llei 
de Carreteres de C ata lu n ya , i amb 
aquesta norma preveiem fer els tras
passos de les carreteres de les D i
putacions a la G enera lita t, i establi
rem unes xa rxe s  de carre te ra ; hi 
haurà la b à s ixa , la x a rx a  com arcal 
i lo ca l, però també hi haurà un a l
tra x a rx a , que podríem dir-ne local- 
ru ra l, que serà competència de la 
G enera lita t, però quina explotació  
serà portada pels dels Consells C o 
m arcals.

Coll d'Ares és l'única 
carretera de frontera 

de la Generalitat

—  La po ss ib le  conexió  am b la 
Vall de  R ibes , p e r  la C o llada  Ver
d a , se rà  doncs com petència d e l 
C onse ll C om arca l d e l R ipo llè s?

— L'actual cam í de la C o llad a  
V erda , que uneix l'A b e lla  amb Par
dines, l'haurà d'adm inistrar el Con
sell Com arcal amb la supervisió dels 
Tècnics de la Direcció G en e ra l. La 
financiació , però, serà a través de 
les partides del Pressupost de la G e 
neralitat. Els Plans de M untanya, f i
xen que els Consells Com arcals 
afectats tinguin un determinat finan
çament per agençar camins de mun
tanya , en concret, el R ipollès tenia 
per aquest any i amb aquesta fin a 
litat 5 9 .0 0 0 .0 0 0 .-  de pessetes. Amb 
la Llei de Carreteres, els Consells 
Com arcals tindràn competència per 
a rre g la r camins com a tals i per a l
tre costat aquells camins que passin

a ser carreteres que quedaran com 
a X A R X A  V IÀ R IA  LO C A L A D M I
N IS T R A D E S  PEL C O N S E L L  C O 
M A R C A L .

Am b aquest sistema l'adm in istra
c ió  c o m a rc a l ve u rà  a u g m e n 
tades les seves competències.

M alg rat a ixò , el C am í de la C o 
llad a  V erda, pot trobar ajudes del 
Departam ent d 'A gricu ltura , ja que 
tenen les antigues consignacions 
d 'Icona per ag ençar camins de 
muntanya, a través fins i tot de les 
ajudes que dóna la Comunitat Euro
pea per camins de muntanya.

—  Totes les actuacions d e l D epar
tament estan previstes dins l'àm bit 
d e l P la de Carreteres, aprovat l'any  
1985, i am b vigència  de  vint anys.
Pot parlar-nos de  quines actuacions, 
a més de  les a ssen ya lades, seran  
una m illora p e r  la  Vall de  Cam 
p ro d o n ?

— Hi haurà millores a la carrete- A 
ra de Cam prodon a Coll d 'A res,
l'any passat simplement vàrem a rre
g la r la carre te ra , però a partir del 
9 4 , està previst d 'acord am b el Pla •
G enera l de Carreteres, d'aixem - 
p lar-la  i m illo rar-la .

Es dóna la circumstància de la 
carretera de Coll d 'A res, és la úni
ca carretera que és pas fronterer 
que el Govern Central ha trasp as
sat a la G enera lita t. També tenim 
previst l'a ixem plam ent del Pont de 
Can Roqué, que és una inversió que 
fa la G enera lita t en el nucli u rbà , — 
ja que l'A lcalde Peiró hi ha pres molt 
d'interès—, i que començarem l'any 
que bé.

Patllari D escatllar 
Gem m a M altas
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notícies, opinió enquesta
Notícies dels 4 cantons

— A rran  de les bones actuacions 
dels nostres equips de futbol, sem
bla que hi ha hagut un augment de 
les telefonades des de M adrid  a la 
Vall de Cam prodon. Es deu tractar 
de possibles fitxatges? Esperem que 
no se'ns emportin els millors homes.

— Un grup de gent de Cam pro
don està treballant en la confecció 
d'uns gegants i una m ulassa. A le r
ta !, que han de p assar per sota del 
Pont Nou.

— Es comenta per la Vall que la 
veritab le raó de la desaparic ió  del 
fo rtí de davant de la Creu Roja té 
més a veure amb les queixes d 'a l
guns sectors per la cam panya del 
«Póntelo, pónselo» que am b la ne
cessitat de construir una vorera d 'ac
cés a l'escola.

— A  causa del constant canvi de 
color del rellotge del poble, au g 
menten els dubtes sobre si les cam 
panades d'aquest cap d'any les veu
rem blanques, taronges o verdes. O  
potser hi ha algun nou color? Sem 
pre és un a l·lic ie n t...

— El 22 de desembre s'inaugu
rà al Pavelló Polisportiu, la Q uina 
Popular que es perllongarà als dies 
29  de desembre i 5 de gener, sort!

— També o rgan itzat per la Unió 
Esportiva Cam prodon, el d ia de fi 
d 'any, hi haurà a l Pavelló Revetlla- 
Ball amb el conjunt veri vols grup.

— La Puríssima ens ha portat una 
bona nevada que, a feg ida a la 
base d'uns dies enrera , fa preveure 
una bona tem porada de neu.

Si no se l'emporta el vent.

Des d'aquesta secció obrim les portes del 
PONT NOU a l'opinió del lector.
Preguem que les cartes siguin breus.

En Valencià per favor
Fa uns dies, pel «telediario» de la 

televisió de M adrid , van fer referèn
cia a ls actes commemoratius del 
cinc-cents an iversari de l'edició de 
Tirant lo Blanc a la ciutat de V alèn
c ia , definint el llibre de Joanot M ar
torell, com un llibre en cata là  qua li
ficat per Cervantes com «el millor 
llibre de cava lle ria» . Em va sorpren
dre la defin ició del Tirant feta per 
la locutora de TVE com de «llibre en 
ca ta là » . A fortunadam ent al final 
del «Telediario» va dem anar discul
pes i va correg ir que el llibre era en 
valencià i no en cata là  com havia 
dit.

Aquests errors no s'haurien de

Eroduir; després de 15 anys de lli- 
ertats tothom hauria de tenir ben 

c la r que a més del ga llec, vasc, cas
tellà i ca ta là  a Espanya hi ha altres 
llengües com la va len c ian a , la m a
llo rqu ina , o l'and a lusa . O i aue a 
ningú se li acud iria  d ir dels llibres 
editats en m exicà , argentí, cubà o 
x ilè  que son llibres en castellà o es
p a n y o l? . Doncs a veu re  si 
n'aprenem!

enquesta:
Creus que la construcció del 
Túnel de Bianya seria positi
va per a la Vall de Cam
prodon?

C O N S O L  ROTA 
(mestressa de casa)

S í, molt bo, i tant! Encara  que no 
fós bo pels turistes, si més no per no
saltres.

PATLLARI G A R C IA  

(G u a rd ia  U rbà)

Serà molt bo. Per an ar a G irona es
tarem un moment.

A N S E LM O  
B ER TR A N  

(en Vedella) 
fuster

S í, molt positiu perquè potencia
rà el turisme de gent de G iro na . 
V indrà més gent, encara que només 
sigui a p assar el diumenge. A  més, 
el Capsacosta a l'hivern, amb la neu 
i la bo ira , és molt perillós. Actual
ment és molt més fàcil an a r a Ripoll 
que a O lot.

E S T E V E  LLO S A D A  
(Botiga de Can França) (pells)

Serà molt positiu, ja que nosaltres 
som de la província de G irona però 
estem molt incomunicats amb G iro 
na. A  més, per la part comercial 
serà bo perquè vindrà gent d 'a llà . 
A ra  només venen de Barcelona.

IS ID R E
FO R T U N Y
(Estiuejant

d'estiu
hivern)

S í, perquè pujarà molta gent d 'a l
tres llocs, hi haurà més ambient i, a 
més a més podrem a n a r d 'escapa
da a la p latja  més sovint.

M A R IA  
PA STO RET 

i S O LÀ  
botiga 

«la poma»

I tant que sí! Pujarà gent de G i
rona i de la Costa B rava . A  més, el 
Capsacosta està molt malament. 
Però sembla que no hi ha prou pres
supost...

kL POUT UOV I I  ■  ¡ B ip  '



LA GENT DE CAMPRODON
PER LLU ÍS  G A M ELL i ÀLVA REZ

Qualsevol manual de sociologia partiria d'en
questes i tants per cents, per tal d 'e la b o ra r un 
perfil sociològic de Cam p ro d o n . Però, no és la 
meva intenció fer una an àlisi d e ta llad a  i cere
bral del tem a, sinó que voldria referenciar una
0 dues idees per tal que fent servint de reflexió  
en veu a lta , es pugui iniciar un posterior debat.

Q u an  passes temps fora de C am p ro d o n , si
gui per raons de feina o estudis, i encara  que 
periòdicam ent tornis, mires les coses des d'una  
perspectiva diferent, i ap recies fets que ab an s  
no havies previst, però tam bé, reculls aspectes  
que t'a g ra d a ria  canviar, potser perquè ¡a no hi 
convius quotidianam ent i tens altres necessitats.

El prim er dels fets que vo ldria  constatar, és 
la confluència de gent que es dóna a C a m p ro 
don. Per un costat aquells que viuen sem pre 
aqu í, i per altra part, tan aquells que nascuts 
aq u i, per diverses raons s'han trasllad at a la 
ciutat, però no han perdut el contacte am b el 
poble, i aquells que a força de passar-h i lla r
gues tem porades, s'han anat aclopant a la p o 
blació. Aquest fet com porta una dinàm ica so- 
cail activa que té aspectes positius i negatius.

Com  aspecte positiu, podem  destacar, la rà 
pida adap tació  a les innovacions socials de l'úl
tima d è ca d a , per l'impuls donat, sobretot, per  
una generació , aq u e lla  que està entre els 3 0  i 
els 4 5  anys, i que va haver de trencar am b un 
ferm esperit conservador, i que en gran mesura 
ara  com ença a d o n ar els seus fruits.

Però, per a ltra  b a n d a , aquest dinam ism e  
am ag a  un greu prob lem a, com és el desequili
bri en el repartiment de les quotes de poder, de
sequilibri que s'ha accentuat am b la p a ssa d a  
crisi econòm ica i la necessitat de cert grup so
cial de mantenir el seu status a costa del que fos.

Un altre punt sobre el que ca ld ria  reflexionar
1 que és ca b d a l per configurar el perfil socio lò
gic de Cam prodon, és el canvi que s'ha produit 
en l'econom ia i en l'ocupació de la població .

La petita empresa de caràcter fam iliar va patir 
greument durant la crisi econòm ica, a ixò  va 
com portar una transform ació de la m ateixa per 
tal de poder sobreviure. G ràc ies a una adecua-  
da política d'inversió pública i a l'entrada de  
capital forani (sobretot en la indústria de les g a 
letes, tradicional en la nostra p o b lació ), es va 
aconseguir redreçar una econom ia m alm esa. 
Aquesta transform ació, però, no va aco m p an 
ya d a  de canvis en el com portam ent d'aquest 
sector.

Per altra b an d a , Cam prodon té una forta tra

dició com ercial. El seu comerç no va adreçat b à 
sicam ent a la població , sinó que el destinatari 
és el visitant, de tal form a que l'estabilitat del 
com erç cam prodoní no depen tant de l'estabili
tat del poble , sinó de l'atractiu, que pugui tenir 
per la gent que vé de fora. Aquest fenòmen va 
estretament lligat al fet de que els sa la ris  siguin 
generalm ent molt b aixos i, com a conseqüèn
c ia , sense molt po der adquisitiu. ,;|

A  més a més, el com erciant no solam ent viu 
del com erç, que es centra litza , ca d a  cop més, 
al cap  de setm ana, sinó que es com plem enta 
am b altres activitat, sobretot, com a ssa la ria t . 
Aquesta particu laritat es dóna tam bé entre els 
p ag eso s, que a més de les tasques del cam p, 
tenen altres ocupacions. D 'aquesta form a l'as
sa laria t, és la proporció més elevada de p o b la 
ció. Aquest fet contrasta am b una actitud con
servado ra  fortament a rre la d a .

En els últims anys, es pot constatar un a u g 
ment im portant en el sector dels serveis, degut 
principalm ent, a la dependència , cad a  cop més 
accen tu ad a , del turisme. La situació cojuntural 
és favorab le a aquesta opció, de forma que pot 
augm entar la riquesa, però sense que això hagi 
de significar una més justa distribució de la m a
teixa. Pel contrari, per a ra , la desigualtat s'in
crem enta.

Podriem concloure a ix í, que al poble hi ha 
gent que viu molt bé, d'altra que només viu bé, 
i a lguns que viuen regular, com a tot arreu. En 
ca ra , que si és veritat que Cam prodon presen
ta una ideosincràcia que el fa atractiu, sense que 
això, ens haaui de portar a p ensar que sigui tot 
perfecte. C a len  canvis d'actitud i comportament 
per tal de fer p ro g ressar igualitàriam ent el 
poble.

Crec, que am b aquestes dues idees que he ex
posat, es pot in iciar un important debat cara  al 
futur de Cam p rod on .

L lu ís G a m e ll i À lv a re z
neix a Camprodon el 1966. 
Estudia dret a la Universitat 
Autònoma de Bellaterra, ac
tualment treballa a Sabadell

14 LL PONT MOV
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L'EXCURSIONISME A CAMPRODON
-------------------------------------------------------  PER LLO R EN Ç  BIRBA i P E R R A M O N --------------------------------------------------------

I

*

r w z r r E T T T j

I  é una tradició  bastant antiga la nostra v i
la i l'hem de re lacio n ar am b els inicis de l'es
tiueig i, com a conseqüència , am b la im por
tant obra «Pirineu C a ta là »  de C è sa r  August 
Torras que, en la primera edició de l'any 1902  
tenia com a títol « G u ia  itinerari de l'Excursio
nista a Cam prodon», am b itineraris d'aquesta  
V all, la de R ibes, la G a rro tx a , el Vallespir, 
Conflent i muntanyes del C an ig ó  i les Valls a l
tes del Seg re , R ipollès i A lt Llobregat.

Es a dir, posava  a l'abast del deportista i 
am ant de la naturalesa i tam bé del nostre 
p aís, tota una sèrie d 'itineraris i ascensions 
i el coneixem ent de pobles i monuments 
d 'una zo n a  bastant 
extensa del nord de 
C ata lunya  i, com a 
centre o punt de p arti
d a , la vila de C a m 
prodon.

Hem  de convenir  
que hi concorren diver
ses circumstàncies. C è 
sar A . Torras, és un es
tiuejant de C am p ro 
don i un gran enam o
rat de les muntanyes.
La nostra v ila , am b el 
ferrocarril que a rr ib a  
a Sant Joan  de les 
A b a d  e s s e s , co n s t i
tueix, potser, el prim er 
lloc de relatiu bon a c 
cés a l'alta muntanya.

M és tard ho serien  
tam bé Ribes i Puiqcer- 
d à , com tam bé Tremp - h >l i i ih  t  Ah i iq a q. L | . n . r  Camí d Ull de Ter. Abril 1949i Cabdella, amb els
nous accessos que han promogut les primeres 
obres hidroelèctriques. Cam prodon, però, fou 
prim er i les excursions a l circ de M orens es
devingueren mítiques, com tam bé ho eren des 
de Ribes o d 'ací m ateix, per Tregurà, les a n a 
des al santuari de N ú ria . Tot p leg at féu pen
sar en la construcció del primer refugi de mun
tanya a Ull de Ter, que s'in au g u rà l'estiu  del 
1909. Am b el Xalet es facilità l'excursió a N ú
ria pel coll de la M a rra n a , Tirapits, cims de 
C a ra n çà  i coll de Noucreus.

La gent en p arla v a  com d'una gran gesta  
i es com entava am b adm iració  l'an ad a

i retorn, en un d ia , d'un fill A rm angué que, 
a la nit, encara  a rr ib à  a temps per a b a lla r  
sard an es.

Foren molts els itineraris que cridaren l'aten
ció a aquells prim ers excursionistes. Ho fou 
tam bé l'an ad a  al C o stab o n a , Roca Colom , 
circ de Concrós, Pla de Calm  A gre, els bos
cos de C a rb o n e r  i M a rd a n y a , el G ra  de Fa- 
jol, el Bastiments i el B a lan arau , la Serra  Ca-  
vallera  i el T ag a , am b un llarg etcètera.

A m b l'excursionisme tam bé vingué l'esquí, 
i foren igualm ent els estiuejants am b el C e n 
tre Excursionista els qui ho van com ençar. El 
3 de febrer de 1917 els cam ps i prats de

la Font N ova i Can  
Pascal van servir de 
m arc d e ls  p rim e rs  
«Sp orts de neu» a 
Cam prodon.

L'any següent es vol
gué repetir la ce leb ra
ció, aprofitant una ne
v a d a  de f in a ls  de  
gener.

Q u a n  tot estigué o r
g an itzat es girà el p o 
nent i ja es volia sus- 
prendre, però, a can  
Rigat ja tenien p re p a 
rat el d inar i es pogué  
trobar un lloc recer a 
Esp in a lb a  i, a última 
hora es p o gu é ce 
lebrar.

Els esports de mun
tanya han canviat molt 
avui d ia . Q u i estimava 
la  naturalesa podia  

contem plar-la i disfrutar-la en la seva m era
vellosa m ajestat, escoltant el més absolut si
lenci o el cant harm oniós de l'a igua d'algun  
rierol, sentir els ocells o descobrir precioses 
flors.

Actualm ent, en g en era l, ja és molt difícil. 
C arreteres i pistes que facilitarien l'accés a ls  
antics caminants, són vies d'apropam ent a ra
cons verges de les muntanyes on, la m ajoria , 
si no fos la moto o el jeep, no hi haurien pu
jat mai a peu i que tota la  seva il.lusió és el 
p o d er com provar l'eficàcia i la potència del 
motor del seu vehicle.
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ESQUÍ CLUB CAMPRODON, AVUI
PER FR A N C ESC  M O N E L L S ------------------------------------------------------------

FRAN CESC M ONELLS 
Neix a Camprodon el 1962, 

estudia Arquitecte Tècnic a la 
Universitat Politècnica de G iro
na, on viu i treballa actualment.

Forma part de l'equip gestor 
del S .C .C . —sots president—.

Quan s'han adreçat a mi, per demanar-me una co l·la 
boració referent a l'entitat en la qual jo i altres companys 
estem enfrascats, vaig pensar que deixant al marge el pos
sible interès o no, que pogués tenir el propi escrit avui, 
si més no, potser ens podria provocar algun somriure nos
tàlgic d'aqui a cinquanta anys, quan recordéssim alló que 
pensàvem d'un club que esperem que haurà canviat molt, 
de la mateixa manera que alguns socis poden somriure 
ara , en veure els records dels anys passats, perque si d 'al
guna cosa tothom s'enorgulleix és de que l'entitat conti
nua viva.

A  Camprodon i a tota la Vall, el SKI CLUB C A M PRO 
D O N , és conegut gairebé per tothom, i crec que respec
tada la seva tasca, i crec que és a ix í, entre d'altres mo
tius, per la validesa de les seves activitats en els nostres 
dies i la seva historia dins la Vall.

De tots es coneguda la insuficiència dels recursos i el 
treball realitzat des de les institucions en el món de l'es
port, i molt especialment a les zones allunyades de les ca
pitals. No per insuficient, direm que no respectable, pero 
aquesta mancança en l'àmbit de l'esquí i de la muntanya, 
emmarca en termes generals una bona part de l'actuació 
de l'SK I CLUB, avui.

A ix í doncs, des d'aquesta entitat, i d'acord amb les nos
tres possibilitats, intentem a la Vall de Camprodon, com
plementar la promoció d'aquests esports sense cap limi
tació pel fet de portar en el món la població de 
Camprodon, sinó tot al contrari, intentant a rrib ar a tots 
els municipis de la Vall, tal i com entenc s'haurien de por
tar altres aspectes fonamentals de la vida de la comuni
tat de l'Alta Vall de Ter.

Per tot això, en els llistats actuals de socis, trobem do
micilis de tota la Vall, a ix í com de fora, fins a rrib ar a és
ser, amb quasi bé 700  socis, l'entitat amb major nombre 
de socis de la Vall, quantitat que ara si podem dir que 
respon de forma real a una estabilitat lògica, que no tin
gué la dels gairebé 1.000 registres d'anteriors tempora
des molt puntuals.

Però a més, el paper que intenta jugar aquesta entitat 
a la Comarca, no es limita a l'actuació merament esporti
va, sinó que a l'igual que altres entitats de la població, 
contribueixen a la vida social i cultural amb un seguit d'ac
tes públics i amb la seva presència i suport a tot alló que 
es promociona dins la Vall (col·loquis, fires, v ia tg es...) .

Crec, que l'activitat desenvolupada, és reproducció del 
co l·lectiu  que avu i conform a el nostre C lub .

EQ UIP DE CO M PETICIÓ  S.C .C. Temporada 89-90

Per un cantó, aquell grup d'entranyables esquiadors de 
fustes als peus o excursionistes amb motxilla i bastó, que 
tot i no participant directament, estan presents a la me
mòria i donen suport i solera any darrera any.

Per altre cantó, el col·lectiu de nous socis, sobre tot es
quiadors de la Vall, o afincats en e lla , afeccionats desde 
l'aparició de les pistes de Vallter 2 00 0 , i que representen 
el gruix més nombrós, que participen en diferent intensi
tat, restant a vegades una mica més distants, del que vol- 
driem o desitjaríem els que estem al càrrec de l'entitat.

Per últim, un nombre no menys important de socis vin
guts en els darrers 3 anys, pel resultat de la pròpia pro
moció que hem realitzat i per les expectatives que l'enti
tat ofereix, molt especialment als més petits.

Amb aquest contingut social, el treball del club intenta 
combinar la necessària adaptació i modernització en la 
forma de gestionar el Club, però sense perdre el fona
ment d'ésser una entitat social arrelada a un país molt con
cret i amb una historia determinada. A ix í doncs, el Club 
és obert a qualsevol nova fórmula o activitat i a tota la 
gent en general.

Entenc que es imprescindible per exemple, combinar i 
treballar conjuntament amb l'estació d'esquí de Vallter 
200 0 . (amb la que el Club manté un conveni constant de 
co l·laboració), però sense perdre la independència. 
Creiem també necessari, fer un col·lectiu gran de socis, 
on s'hi trobin tots aquells que regularment venen a la nos
tra Vall, oberts a la seva participació, però sense oblidar 
la promoció dels nens i nenes de la nostra Vall.

Cal tenir equip de competició d'èlite, però que malgrat 
el seu elevat cost, no sigui selectiu ni excíusivista per l'eco
nomia. (Els nens i nenes de l'equip gairebé estan subven
cionats al 80% ). I a ix í un llarg etc... de dicotomies pon
derades, que els companys i jo pretenim que sigui el Club 
d'avui: un avançar cap a uns objectius que combinen la 
pressió turística i comercial amb el tarannà social i es
portiu.

Des d'aquest punt de vista, hom creu necessari aprofi
tar aquest boom, que el món de l'esquí i el turisme de mun
tanya ha sofert en els darrers anys i que ha de permetre 
en un futur pròxim l'enfortiment del Club, per a poder ca
nalitzar les possibles i necessàries aspiracions esportives 
dels infantils de la nostra Vall i a la vegada ocupar el pa
per de protagonista en la divulgació del nostre territori 
a qui ens visita i als propis autòctons, oferint un servei o 
una tasca des de dins i aes de la perspectiva d'entitat so
cia l, amb tots els valors que això comporta.
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salut ■ cuina 1 el temps
PER J . M OLL PER LLORENÇ BIRBA i PERRAMON

JAUM E IG LÈS IES  i 
- *> SO LÀ , és metge de 

í *  I  nens. Va néixer a Cam
prodon el 1941, estudià 
medicina a la Facultat 
de Barcelona, on viu i 
treballa actualment.

Educació per a ia salut
A l dem anar-m e si vo lia i podia 

fer-me càrrec d'una columna fixa en 
aquest nostre i nou mitjà de comu
nicació, vaig  sentir-me ag ra ït i il·lu 
sionat. Vaig pensar que podia 
c o l·la b o ra r transmetent-vos alguns 
dels meus coneixements professio
nals. Q ue podrien resultar d'utilitat.

La meva activitat professional, en 
el camp de la m edicina, està orien
ta d a , fonamentalm ent, a la preven
ció, a la medicina preventiva dins de 
l'Institut C a ta là  de la Sa lut i a l'en
senyament universitari de l'Educació  
per a la Sa lut a l'E sco la .

Òbviam ent em toca, i, m 'agrada
rà , parlar-vos de salut.

Per com ençar direm que el con
cepte que tenim de salut, va més en
llà de la concepció de salut llig ad a  
a l'absència de m a la ltia , o a un 
«benestar» físic, mental o social. En
tenem per SA LU T : aq ue lla  m anera 
de viure cad a  cop més autònom a, 
més so lid à ria  i més jo iosa.

Es desprèn que la salut és fo na
mentalment responsabilitat ind ivi
dual i de tota la comunitat, i, que en 
la defensa i la seva promoció estem 
obligats a p artic ip ar i aportar-h i 
tots els nostres coneixements i acti- 
tuts positives.

L 'E D U C A C IO  PER  A  LA  SA LU T  
és un procés d 'in form ació  i respon- 
sabilització  de l'individu perquè ad 
quireixi coneixements, actituts i hà
bits bàsics positius per a la defensa 
i promoció de la salut, tant ind iv i
dual com co l·lectiva . Es tracta d'un 
procés de responsabilització  per 
ad op tar un estil de v ida i conductes 
positives de salut.

És saber, vo ler i poder.
C a d a  vegada que ens trobem a 

través d'aquest nostre mitjà de co
m unicació procuraré  p arla r-vo s 
d'hàbits de conducta, habitualment 
insans, i, procuraré transmetre con
ceptes bàsics, perquè tingueu dades 
suficients per a poder transform ar
los en hàbits positius de salut.

Fins av ia t i gràcies per llegir-me.

N ingú no dubta que a Cata lunya Canvia realment el temps?
hi ha una cuina pròpia que és pro
ducte de la relació ae ls homes amb 
la terra i del sediment d'aportacions 
foranes a l llarg  dels segles.

Certam ent C ata lunya , país obert 
a cultures i costums, na tingut sem
pre gran capacitat d 'assim ilar-les, 
de fer-les pròp ies, incorporant els 
seus trets específics, sempre que fos
sin com patib les am b el nostre 
tarannà .

Aquesta societat de finals de se
g le , amb les seves grans unitats de 
m ercat, am b una indústria alim en
tà ria  massiva i plenament incorpo
rada als circuits de consum, fa d ifí
cil aquella  evolució pròpia d'un lent 
procés d'assim ilació . Si afegim a tot 
a ixò , les dem andes massives de 
«cap de setmana» de consum de 
gastronom ia típ ica , ens temem que 
les precip itades incorporacions de 
receptaris, esdevinguin una colonit
zac ió  o, en el millor dels casos, con
tribueixin a l'aigualim ent de la prò
pia identitat.

És per a ixò  que des d'aquesta co
lum na, volem fer quelcom més que 
un receptari a l'estil de «bona cui
na». Pretenem que sigui un recull 
d 'aquelles m aneres de produir, 
e l.la b o ra r i p rep ara r els aliments 
propis de la nostra com arca, sense 
por a una normal evolució però, 
a ixò  sí, sense fàcils concessions.

Esperem les vostres aportacions.

CARM E  
ALVAREZ  
i PLUJÀ

ENS
O FER E IX ...

PERDIUS A LA CASSOLA
En una casso la am b oli es posen 

a d au ra r les perdius (que s'hauran 
sa la t). Q uan són rosses es treuen i 
en el m ateix oli es fregeixen uns 
daus de can sa lad a  v ira d a , tom à
quets i ceb a . Q uan és fet s'hi a fe 
geixen les perd ius, un cullerot 
d 'a igua o brou, una p icada dels fet
ges de les perdius fregits, ametlles 
i 1/2 vaset ae conyac, i es deixa cou
re a l xup xup.

A molta gent els ho pot semblar per la sen
zilla raó que no és un factor matemàtic. Els ver
taders canvis, en tot cas, es poden produir en 
segles o mil·lenis. El que realment es pot ob
servar és la referència climàtica o pluviomètri- 
ca d'un any amb un altre. I, com a norma ge
neral, la situació geogràfica amb les condicions 
orogràfiques i d'altitud, tenen la seva importàn
cia. La Vall d'Aran, com a exemple, té la plu
viometria més alta de Catalunya. Nosaltres, la 
tenim molt més alta que la Cerdanya i, dintre 
la mateixa zona, és més alta a Puigcerdà que 
a Alp. El règim pluviomètric d'aquella comar
ca és principalment de tardor i d'hivern; el nos
tre és de primavera i d'estiu. Això, no obstant, 
cal fer constar que els aiguats més importants 
s'han produït a la tardor i les nevades princi
pals a l'hivern.

La mitjana d'aigua que es recull ací en un any 
és per sobre els 1.100 I.m2. En una estadística 
d'una quarantena d'anys, els dies de precipi
tació es mouen de 150 a 74 per any, que co
rresponen de 135 a 67 pels de pluja, i de 31 
a 4 pels de neu. I unes quantitats que van de 
1.890 litres l'any 1932 a 716 I. l'any 1945, amb 
l'estiu més sec i llastimós que recordo en aquesta 
Vall. Encara es pot considerar com a any més 
sec el 1973 que, a final de novembre només 
s'havien recollit 554 l„  però els sis dies abans 
de Nadal, van caure gairebé els 290 I. d'aquell 
mes de desembre. També és convenient de re
cordar alguna nit de Nadal amb neu, però, fa 
una trentena d'anys, en recordo una altra amb 
forta pluja, llamps i trons, com si es tractés d'una 
tempesta d'estiu. Els Nadals nevats els recor
dem més com a il·lusió en el pessebre i, en el 
cas d'un de real, en guardem el record com a 
cosa extraordinària, més que no pas normal.

Les temperatures també són molt diferents 
d'un any amb un altre. Com a mínimes extre
mes podem consignar el gener de l'any 1921 
com a molt poc fred amb -6° i, amb molt fred 
el desembre de l'any 70 amb -19°, superat però 
més tard, l'any 1985, els dies 15 i 16 de gener, 
amb la mínima registrada de -20°. Però m'atre
viria afirmar que el fred més intens el vam sen
tir al febrer de 1956, no per fred real sinó per 
la tramuntana que començà el dia 2 i durà tot 
el mes, amb màximes que arribaren a 0° i mí
nimes que no arribaren a -10°. Era un fred a 
pressió que es ficava per tot. Les màximes d'estiu 
poden oscil·lar de 27°/28° a 32°; són els mar
ges normals que s'havien anat registrant al llarg 
de molts anys. Però sempre hi ha una excepció 
i els juliols de 1982 i 83 s'arribà als 36°, o si
gui que a muntanya també hi fa calor, amb l'úni
ca diferència que les temperatures nocturnes són 
fresques i el gran contrast fa els estius agrada
bles. Aquests dos dies la mínima només fou de 
13°.

Els darrers anys hem tingut uns bons estius i 
uns hiverns no massa freds, com ha passat al
tres vegades. A molta gent però, els sembla que 
anys enrera feia més fred i que els hiverns eren 
més crus; no es recorden que ara les cases reu
neixen més bones condicions i els sistemes de 
calefacció són ara més efectius. També, anys en
rera, la gent temia la neu i, ara, sembla que 
la desitgin. Com canvien les coses!. Cinquanta 
anys enrera hi havia qui ens insultava quan ens 
veia amb esquís i, ara, una nova generació 
plany els esquiadors perquè no neva, tant com 
nevava abans! diuen, però, no es creuen que 
nosaltres l'esperàvem amb molta il·lusió i ens 
havíem d'acontentar amb molt poca cosa.
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La comarca de Camprodon; d'antic mercat i precoç 
industrialització, anà, consolidant el seu terciari a par
tir dels assentaments de la burgesia industrial barce
lonina a finals de segle passat i que culminà amb 
l'eixample Maristany en la immediata postguerra.

sports
El desarrollisme industrial comportà que les noves 

classes mitjanes, aplicades imitadores de l'estètica i 
comportaments burgesos, arribessin a la vall i produis- 
sin, concretament a Camprodon, una forta demanda 
de residència d'estiu. La fórmula pràctica de botiga
0 taller a la planta baixa, vivenda a la rebotiga o pri
mer pis i un o dos pisos per llogar, proliferà fins a de
terminar la tipologia dels edificis de la vila.

Aquest model, estrictament estacionari, limitat als 
mesos de juliol i agost, va propiciar un seguit de peti
tes botigues que es plantejaven normalment com a 
complement al sou de la fàbrica o taller.

L'estació d'esquí i la popularització dels esports d'hi
vern, van anar produint més inversions, i aquell petit 
negoci de caràcter complementari esdevingué més sòlid
1 es perfilà com alternativa a la crisi industrial que cul
minà als anys 80 amb el tancament d'una gran part 
de la indústria de la Vall.

I així començà la preocupació generalitzada per la 
metereologia, afegint-hi al desig clàssic que no plo
gui a l'agost, que nevi el desembre i que no bufi la 
tramuntana al Gener, —desitjós generadors de frus
tracions segures—, així a les reraDotigues el progra
ma del Picó esdevingué el més esperat i la pregunta 
més tòpica: «et sembla que nevarà?».

Es per tot això normal que sigui desitjable que, a 
la pròpia estacionalitat d'una infrastructura de lleure 
fonamentada en les vacances i caps de setmana, no 
s'hi afegeixi la incertesa metereològica, que pot fer 
en un tres i no rés, anular totes les reserves del pont 
de la Puríssima, i veure com el calaix que havia de per
metre pagar el termini del nou frigorífic, s'esvaeix amb 
els darrers bufets de la tramontana al mateix temps 
que els dos dits de neu que deixà caure l'esmunyit front 
atlàntic.

Darrerament els anomenats esports d'aventura, ex
cursions amb montambais, expedicions i travesses en 
4x4, travel-moto, parapente, pràctica de la hípica i ex
cursions a cavall, ponting, míting..-. tota aquesta sè
rie d'activitats que poden apassionar el jovent i que 
poden ajudar a rendabilitzar les inversions de la com
pra d'apartament o de lloguer de pis, han aparegut 
per les astorades valls altre temps tranquiles i ferés
tegues.

Hem de celebrar com a benvingudes aquestes acti
vitats que poden deslliurar el bon «vilatà» de les preo
cupacions per les isòbares i gotes fredes. Però com sem- 

re les nostres institucions semblen encantades, i les 
ulles —solar de l'amic, per aquí, cinc vots per allà, 

no els deixa veure l'arbre —necessitat d'anticipació, 
planificació i aconduïment d'activitats i iniciatives fent- 
les armòniques amb l'home i el seu entorn—.

No es pot deixar que aquest batibull d'activitats 
«campi qui pugui» per la vall, s'els ha d'aportar se
guretat i recolzament, però també s'han de coordinar 
activitats, establir circuits, definir incompatibilitats 
d'usos, protegir àrees. La Vall es petita i si no ens en 
preocupem des d'aquí mateix, aviat podrem arribar 
a veure-la convertida, a vista d'ocell, en quelcom sem
blant a un camp de famòbils que els nens han aban
donat després de fer totes les combinacions possibles 
amb maquinetes i ninotets. Finalment només podrem 
oferir un panorama de tercera i als nostres edils no els 
quedarà més remei que derogar la prohibició de cir
cular al visitant de meiba, samarreta suada i entrepà 
tot baixant de l'autocar, potser serà l'únic que vindrà.

V IC EN C  SA N X O
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